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Vítejte zpět po letní pauze: 
co nás čeká v Havířově
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Vítáme Vás všechny po letní pauze,

Pro základní organizace je nyní období výročních členských schůzí a 
přípravy na okresní a krajské konference. 

Ve svých organizacím si potvrdí nebo zvolí nové vedení a naplánují 
svou činnost v následujícím období.

V dalším roce nás čekají troje volby a to do Zastupitelstva Moravsko-
slezského kraje, volby do Evropského parlamentu a pro nás z Haví-
řova i volby do Senátu ve volebním obvodu č. 74. I na to se musíme 
připravovat.

Přejeme Vám všem mnoho elánu do další práce a rádi Vás uvidíme 
na akcích, které pořádáme.

Co děláme po letní pauze: informace Co děláme po letní pauze: informace 
pro členy a příznivce Havířovské  pro členy a příznivce Havířovské  

organizaceorganizace



Od konce druhé světové války jsou 
Spojené státy americké největší 
ekonomickou a vojenskou velmo-
cí na světě. Toto prvenství závisí 
na spolehlivosti jejich obrovském 
veřejném dluhu. Dosud Čína a arab-
ské země financovaly americký 
veřejný dluh nákupem vládních 
dluhopisů, jelikož americký dolar 
je rezervní a mezinárodní směnnou 
měnou.

Ovšem, jak dlouho ještě? Čína 
se rozhodla omezit nákupy ame-
rických dluhopisů a reálně hrozí, 
že se přidají i arabské země jako 
například Saúdská Arábie, která 
se v poslední době velmi sblížila 

s Čínou. Není proto náhoda, že re-
nomovaná ratingová agentura Fitch 
snížila rating veřejného dluhu USA 
z AAA na AA+. Toto snížení ratingu 
je ránou pro světového hegemona. 
Proto se snaží těmto negativním 
trendům čelit především posilová-
ním své vojenské hegemonie.

Americký Senát nedávno schválil 
vojenský rozpočet na rok 2024, který 
stanovuje rekordní výdajový strop 
na 886 mld. dolarů, což se rovná 
+8 % oproti výdajům za rok 2023. 
Ať už vládnou ve spojených státech 
demokraté nebo republikáni, trend 
růstu vojenských výdajů neustále 
roste s tím, že vždy si najdou důvod 
pro tyto výdaje. Většinou je to kvůli 
exportu »svobody a demokracie«.

I současna válka na Ukrajině je pro 
americké miliardáře velmi výnosná. 
Objemy prodejů jejich výrobců zbra-
ní prudce vzrostly. Síla amerického 
vojensko-průmyslového komplexu 
je obrovská, pokud se podíváme 
na žebříček 100 nejlepších společ-
nosti na světě pro rok 2021 sesta-
vený společnosti SIPRI. Až 40 spo-
lečnosti je amerických a mezi nimi 
je prvních pět: Lockheed Martin, 
Raytheon Technologies, Boeing, 

Komu a proč voní nejvíce střelný 
prach?
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Northrop Grumman Corp. a Gene-
ral Dynamics Corp.

Společnost SIPRI dále uvádí, že vo-
jenské výdaje USA vzrostly z 570 
mld. v roce 2002 na 811,6 mld. 
dolarů v roce 2022, což značně 
převyšuje čínské výdaje (298 mld.) 
a ruské výdaje (72 mld.) Nyní 
se vojenské výdaje po celém světě 
zvyšují. Válka na Ukrajině a útočná 
americká politika vůči Číně tlačí 
na navýšení vojenských rozpočtů.

Krachující impérium Spojených 
států upřednostňuje vojenskou 
kartu a tahá s sebou své »spojen-
ce«, kteří se snaží držet krok. USA 
nyní využívají svou vojenskou 
hegemonii k podpoře veřejného 
a komerčního dluhu, ale vojenské 
výdaje způsobují, že veřejný dluh 
narůstá.

To je typický příklad parazitního 
amerického imperialismu, který 
prostřednictvím veřejného dluhu 

a dolaru vysává zdroje z celého 
světa, aby podpořil válečnou 
mašinérii. To je obrovské plýtvání 
zdrojů na úkor pracujících, které 
by bylo možné lépe využít v sociál-
ní sféře, zdravotnictví, školství, jak 
ve vyspělých zemích Evropy, tak 
i v těch chudších.

Různá katastrofální vojenská dob-
rodružství Spojených států a zpac-
kané stažení z Afghánistánu snížily 
důvěryhodnost a podporu americ-
ké armády. Pew Research Center 
uvádí, že podíl Američanů, kteří 
vyjadřují důvěru v armádu, klesl 
od listopadu 2020 z 39 % na 25 %. 
Dokonce i mezi republikány klesla 
důvěra z 81 % na 71 %. To se odrá-
ží a přispívá k nedostatku veřejné-
ho nadšení pro válku, který brání 
americkému imperialismu v prosa-
zování své politiky na světové scé-
ně. Proto USA a jejich proválečná 
politika nám nemůže být vzorem 
ani přítelem!

Tomas Candulas 
Předseda MěV a tiskové komise 
KSČM Havířov
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Již šesté Zastupitelstvo města 
se uskutečnilo 18. září 2023. 
Na programu bylo 61 bodů, 
z nichž 42 prošlo velice hladce 
bez rozpravy, se souhlasem 
všech, nebo většiny přítomných 
zastupitelů. U zbývajících se vedla 
rozprava a u některých byly podány 
i pozměňovací návrhy k usnesením.

Větší rozprava se vedla u Návrhu 
obecně závazné vyhlášky (OZV) 
o místním poplatku za obecní 
systém odpadového hospodářství, 
kterou se zvyšují poplatky občanů 
za svoz komunálního odpadu 
z dosavadních 672 Kč za poplatníka 
a rok na 1 092 Kč za poplatníka 
za rok, což je skokové navýšení o 65 
%. Vedení města to odůvodňuje 
zvýšenými poplatky za ukládání 
komunálního odpadu na skládku 

nebo i absurdním argumentem, 
že jiné evropské země mají ještě 
vyšší poplatky.

K tomu kriticky vystoupili 
zastupitelé z Hnutí Havířov sobě 
a nesouhlasili s tak vysokým 
navýšením. Navrhli zvýšení 
na přijatelnější cenu 900 
Kč za poplatníka a rok. K tomuto 
vystoupila i naše zastupitelka 
Milada Halíková, současná velice 
dobrá finanční situace města 
by zvýšení poplatku za ukládání 
odpadů na skládku nemusela 
v plné výši přenášet na občany. 
Uvedla také, že některá města, 
např. Karviná, tyto náklady plně 
hradí z vlastních prostředků. 
Poukázala taky na současnou 
celospolečenskou situaci, kdy 
na každého z nás a obzvláště pak 

Informace z jednání zastupitelstva
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na sociálně slabší rodiny či seniory, 
dopadá stále vysoká inflace, 
ceny energií a snížení valorizace 
důchodů. A to ještě nevíme jak 
do života každého občana dopadne 
připravované zvýšení DPH. Proto 
podpořila návrh na změnu usnesení 
na 900 Kč. O tomto návrhu se pak 
hlasovalo a podpořilo jej jen 12 
opozičních zastupitelů. Původní 
návrh na zvýšení poplatku na 1092 
Kč pak prošel jen díky 24 koaličních 
zastupitelů.

Obdobně dopadl i návrh na zvýšení 
poplatků za užívání veřejného 
prostranství. V tomto případě jsme 
podpořili návrh na neschválení této 
OZV, kterou se poplatky zvyšují, ale 
v tomto případě nás pro neschválení 
hlasovalo jen devět.

V 16 hod. přišly na řadu interpelace. 
První vystoupila paní Opálková 
z Dolní Datyně. V úvodu poděkovala 
vedení města i zastupitelům, 
kteří se zasloužili o rozkvět 
města. Obzvláště pak vyzdvihla 
činnost naší zastupitelky Milady 
Halíkové v období, kdy řídila 
město jako primátorka. Pak ale 
přešla ke kritice současného 
a dlouhodobě neřešeného stavu 
místní nezpevněné komunikace 
Zahrádkářská v Dolní Datyni, která 
je přístupovou komunikací pro 35 
rodinných domů v této lokalitě. 
Technické služby provádějí jen 

občas opravu v místech největšího 
poškození a proto požádala 
o konečné řešení zpevněním 
této komunikace. Primátorem 
i náměstkem jí byla přislíbená 
pomoc. Tak si počkáme, jak 
ta pomoc dopadne.

Tradičně pak vystoupil pan Taraba 
s kritickým hodnocením dnešní 
celospolečenské i mezinárodní 
situace. S interpelací vystoupil pan 
zastupitel Jiří Jekl z Havířov sobě. 
Nedávno proběhla rekonstrukce 
ulice Stavbařská, kdy došlo k jejímu 
celkovému zúžení, což zhoršuje 
provoz na ní. Dotázal se, jaké úspory 
to přineslo.

Ve své interpelaci jsem požádal 
o konkrétní informace k usnesení 
Rady města ze dne 4. 9.2023, když 
vzala na vědomí rozsudek Okresního 
soudu v Ostravě a rozhodla nepodat 
proti rozsudku odvolání. Pokud byl 
vydán rozsudek, tak muselo dojít 
k nezákonnému jednání a proto 
by nás zajímalo kdo a za co byl 
odsouzen. Pan primátor slíbil 
na tento požadavek odpovědět 
písemně ve lhůtě 30 dnů.

Kriticky v interpelacích vystoupila 
i Milada Halíková, když poukázala 
na současný stav, že z centra města, 
kde je vyšší koncentrace starších 
občanů, odcházejí lékaři do jiných, 
často okrajových částí města, kde 
mohou získat levnější nájmy pro své 
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ordinace. Mnozí pacienti, především 
vyššího věku, pak mají velké 
problémy najít potřebnou ordinace 
poblíž domova a nebo s velkými 
obtížemi dojíždět za svým lékařem. 
A nejedná se jen o jednotlivce. 
Proto se dotázala paní náměstkyně 
Gorecké, zda o tomto problému 
ví a jak jej bude řešit. Opět budeme 
čekat 30 dnů na odpověď.

Po interpelacích jednání 
pokračovalo dalšími body programu. 
Byla podána i informace o průběhu 
valné hromady (VH) společnosti 
CEVYKO, která by měla vybudovat 
a provozovat třídírnu komunálních 
odpadů. Z této informace 
vyplývá, že společnost za rok 
2022 vykázala ztrátu ve výši 2 695 
360,12 Kč a VH rozhodla o jejím 
převedení na účet Neuhrazených 
ztrát minulých let. K tomuto jsem 
vystoupil a požádal o informaci, 
jak tato ztráta vznikla, nebo čím 
byla způsobena a jaká je současná 
celková ztráta společnosti od jejího 
vzniku. Poslední informaci o činnosti 
společnosti jsme obdrželi v dubnu 
loňského roku, proto jsem rovněž 
požádal o předložení zprávy o plnění 
harmonogramu realizace záměru.

Velice intenzivní rozprava pak 
proběhla k poslednímu bodu 
programu a to ke zprávě o činnosti 
Kontrolního výboru, jehož jsem 
předsedou. Tato velice nekonfliktní 

zpráva, jindy procházející 
zastupitelstvem bez povšimnutí, 
měla v usnesení, že na návrh 
Kontrolního výboru Zastupitelstvo 
města doporučuje aktualizovat 
Statut Kontrolního výboru, který 
již platí od roku 2007. Podotýkám, 
že tento návrh byl v Kontrolním 
výboru projednán a akceptován 
všemi členy Kontrolního výboru. 
Velice mne udivilo, že v rozpravě 
k tomuto návrhu usnesení vystoupil 
člen Kontrolního výboru Ing. 
Chlopecký z Hnutí ANO a navrhl 
bez nějakého zdůvodnění, aby toto 
doporučení aktualizace Statutu 
zastupitelstvo neschválilo. Proti 
tomu jsem se ohradil a odůvodnil 
proč tento návrh vznikl, kým byl 
také doporučen a že pan Chlopecký 
při jednání v Kontrolním výboru 
nevznesl k tomuto návrhu žádné 
připomínky. Z razance následných 
vystoupení pana primátora, kdy 
se snažil přesvědčit zastupitele, 
že mohlo dojít ze strany Kontrolního 
výboru k nezákonnému jednání, 
bylo možno usoudit, že to byl 
jenom zástupný problém, který 
měl za cíl odvolat z Kontrolního 
výboru našeho člena Ing. Karla 
Žáka. S tímto návrhem pak 
vystoupil pan náměstek Ondřej 
Baránek. V této vypjaté atmosféře, 
kdy se do rozpravy zapojili i další 
zastupitelé z Hnutí Havířov sobě 
i Milada Halíková. Dokonce došlo 
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k situaci, kdy jsem chtěl dále 
reagovat na některé nepravdy, 
mi primátor odebral slovo a nechal 
hlasovat zda mohu pokračovat 
ve vystoupení. Koaliční zastupitelé 
mi to však již neumožnili. Nakonec 
pan náměstek svůj návrh stáhl 
a o něm se nehlasovalo. Hlasovalo 
se pouze o návrhu pana Chlopeckého 
a ten byl schválen. Znamená 
to pouze, že se Statut Kontrolního 

výboru nebude aktualizovat 
a činnost Kontrolního výboru bude 
pokračovat ve stejném složení.

Některým činitelům města vadí 
činnost Kontrolního výboru, 
zvláště některých členů, proto 
můžeme očekávat i další vývoj této 
situace. Možná hned na příštím 
Zastupitelstvu, které se bude konat 
18. prosince 2023 v 15,00 hod.

E. Heczko - zastupitel

Střípky ze života aneb právo a spravedlnost 

potřebuje aktivitu

Jelikož jsem dočasně přesedlal 
na veřejnou dopravu, setkávám 
se daleko častěji se zážitky, které 
přináší život.

V jednom případě jsem si dovolil 
hlasitě upozornit řidiče autobusu, 
že dobíhá paní. Chyběly jí dva 
metry, když se autobus rozjel. Měl 
necelé 2 minuty zpoždění. Řidič 

mně napomenul, ať se starám o 
sebe, že za chvíli jede další. Dovolil 
jsem si na vedení společnosti 
poslat řidiči omluvu s tím, že mám 
v povaze se starat i o druhé nejen 
jako člen občanské komise na 
Šumbarku.

Druhý případ úzce navazuje na 
již předchozí článek v minulém 
Zpravodaji týkající se apelu na 
kuřáky s ohledem na nešvar 
kouření na zastávkách MHD. 
Zrovna koncem srpna, když jsem 
fotil jednoho takového kuřáka 
na zastávce, přistoupil ke mně 
jiný občan, kterého jsem nefotil a 
požadoval nahlédnout na fotky v 
mém mobilu, zda na nich nebude 
vyfocen. Když jsem odmítl i přes 
jeho pohrůžkou přivolání Policie 
ČR, Polici ČR zavolal a ta přijela.
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Jak je vidět, osobnostní práva 
občana, kterého jsem nefotil a 
ani jsem neměl v úmyslu něco 
zveřejňovat, mají přednost. 
Představte, jak by asi reagovala 
Policie ČR, kdybych chtěl, ať 
přijedou kvůli porušování zákazu 
kouření. Na místě jsme si s hlídkou 
Policie ČR situaci vysvětlili. Nevím, 
jak se cítil třicetiletý občan, který 
Policii ČR přivolal, ale i přes můj 
dobrý úmysl jsem se já cítil docela 
mizerně.

Bylo by vhodné, aby konala také 
obec v souladu s platným zákonem 
na ochranu zdraví před škodlivými 
účinky návykových látek. Článek k 
této problematice zaslaný redakci 
Radničních listů již v dubnu 2023 
nebyl dosud zveřejněn.

Lidé by se neměli bát aktivně 
zasazovat o oprávněné zájmy 
občanů. Příslušný podnět na město 
určitě dorazí.

Ing. Karel Žák

Životice 2023

V sobotu 5. srpna proběhlo pietní 
shromáždění k uctění památky 
obětí životické tragédie. Životická 
tragédie je označení odvetné akce 
nacistických bezpečnostních složek 
v roce 1944 proti obyvatelům obce 
Životice (dnes součást Havířova).

Příčinou tragédie byla přestřelka 

mezi partyzány a gestapem 4. srpna 
1944 v životické hospodě Isidora 
Mokrosze, kde partyzáni napadli 
příslušníky gestapa, kteří zde zrovna 
byli. Při této přestřelce byli zabiti tři 
příslušníci gestapa, jeden partyzán a 
hostinský.
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V odvetě za tuto akci byla obec 6. 
srpna ráno obklíčena a byli zastřeleni 
všichni muži, kteří neprokázali 
německou státní příslušnost. 
Dohromady bylo zastřeleno 36 lidí z 
Životic, Horní a Dolní Suché a Horního 
Těrlicka. Národnostně se jednalo 
o 28 Poláků a 8 Čechů. Gestapo při 
tomto zásahu nemělo občany nijak 
vytipováno, proto lidé, kteří se tou 
dobou nacházeli mimo území obce, 
zastřeleni nebyli.

Dalších 31 lidí bylo gestapem 
odvedeno do koncentračních 
táborů, odkud se vrátili jen čtyři. Těla 
zastřelených byla odvezena do Orlové, 
kde byla pohřbena do hromadného 
hrobu na židovském hřbitově.

Památku zavražděným položením 
kytice uctili Zástupci KSČM v Havířově, 

Orlové a Horní Suché a zastupitelé za 
KSČM Havířov. 

Akci každoročně pořádá statutární 
město Havířov ve spolupráci s 
Českým svazem bojovníků za
svobodu.

Gusta Fučíková
(28. 8. 1903 - 25. 3. 1987)

Politická pracovnice, novinářka, 
nakladatelská redaktorka, editorka, 
překladatelka, spolupracovnice a 
manželka Julia Fučíka, Gusta Fu-
číková, měla významnou veřejnou 
činnost a působení v ženském a 
mírovém hnutí.

Narodila se v dělnické rodině. Roku 
1921 absolvovala obchodní aka-
demii v Praze a pak studovala na 
vysoké obchodní škole, kterou ale 
nedokončila. V roce 1923 se sezná-
mila s Juliem Fučíkem a v násle-
dujícím roce vstoupila do KSČ. V 
meziválečném období pracovala v 
různých pozicích, včetně minister-
stva Školství a národní osvěty, a za 
nacistické okupace se zapojila do 
ilegální odbojové činnosti.

Po válce pracovala jako redaktorka 
ve Státním nakladatelství politické 
literatury a byla členkou různých 
organizací zaměřených na obranu 
míru a práva žen. Její mnohostran-
ná činnost byla oceněna udělením 
několika vyznamenání, včetně 
Československé ceny míru a Řádu 
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Orlové a Horní Suché a zastupitelé za 
KSČM Havířov. 

Akci každoročně pořádá statutární 
město Havířov ve spolupráci s 
Českým svazem bojovníků za
svobodu.

Z nejvýznamnějších postav mezinárodního komunistického 
hnutí

Gusta Fučíková
(28. 8. 1903 - 25. 3. 1987)

Politická pracovnice, novinářka, 
nakladatelská redaktorka, editorka, 
překladatelka, spolupracovnice a 
manželka Julia Fučíka, Gusta Fu-
číková, měla významnou veřejnou 
činnost a působení v ženském a 
mírovém hnutí.

Narodila se v dělnické rodině. Roku 
1921 absolvovala obchodní aka-
demii v Praze a pak studovala na 
vysoké obchodní škole, kterou ale 
nedokončila. V roce 1923 se sezná-
mila s Juliem Fučíkem a v násle-
dujícím roce vstoupila do KSČ. V 
meziválečném období pracovala v 
různých pozicích, včetně minister-
stva Školství a národní osvěty, a za 
nacistické okupace se zapojila do 
ilegální odbojové činnosti.

Po válce pracovala jako redaktorka 
ve Státním nakladatelství politické 
literatury a byla členkou různých 
organizací zaměřených na obranu 
míru a práva žen. Její mnohostran-
ná činnost byla oceněna udělením 
několika vyznamenání, včetně 
Československé ceny míru a Řádu 

republiky.

V meziválečné době přeložila něko-
lik děl a po osvobození se věnovala 
přípravě dvanácti svazků Díla Julia 
Fučíka. Gusta Fučíková dále uspo-
řádala několik výběrů z Fučíkových 
prací a spolu s Ladislavem Štollem 
napsala úvod k samostatně vyda-
né reportáži. Byla také autorkou 
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Víctor Lidio Jara Martínez 
(1932 – 1973)

několika článků a publikací o Juliu 
Fučíkovi.

Vrcholem literární tvorby Gusty Fučí-
kové jsou dvě obšírné vzpomínkové 
práce: Vzpomínky na Julia Fučíka a 
Život s Juliem Fučíkem. Tyto knihy 
představují nejenom autentickou 
výpověď o osobnosti a díle Julia Fu-
číka, ale i pravdivý obraz meziváleč-

ných let a doby fašistické okupace.

Po své smrti v roce 1987 byla Gusta 
Fučíková pohřbena v Národním pa-
mátníku v Praze na Vítkově, odkud 
byly po kontrarevoluci její ostatky 
přemístěny na Olšanské hřbitovy. 
 
Čest její památce!

Victor Jara, folkový zpěvák a hu-
debník, byl členem Komunistické 
strany Chile a byl známý svou 
podporou prezidenta Salvadora 
Allendeho, kterou vyjadřoval nejen 
v textech svých písní. Byl zastáncem 
levicových ideálů a otevřeně kritizo-
val pravicové režimy.

Krátce po pravicovém vojenském 
puči v roce 1973, který byl podpo-
rován Spojenými státy, byl Jara 
zatčen silami generála Augusta 
Pinocheta. Byl internován na fotba-
lovém stadionu v Santiagu, který 

Tomas Candulas 
Předseda MěV a tiskové komise 
KSČM Havířov

50 let od zavraždění Victora Jary
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tehdy sloužil jako zadržovací tábor. 
Tam byl brutálně mučen; dozorci 
mu rozdrtili prsty a pak mu řekli, 
aby zkusil hrát na kytaru. Jara vzdo-
rovitě odpověděl zpíváním protest-
songu „Venceremos“ (Zvítězíme).

Jeho smrt, kdy byl více než 40krát 
postřelen, se stala symbolem boje 
za lidská práva jak v Chile, tak i v 
ostatních zemích Latinské Ameriky. 
Stadion, na kterém byl zabit, byl v 
roce 2003 přejmenován na Estadio 
Víctor Jara. V prosinci 2012 chil-

ská justice nařídila zatčení osmi 
bývalých důstojníků armády kvůli 
Jarově vraždě.

V roce 2019, kdy se v Chile rozhořely 
masové protesty, zaznívaly Jarovy 
písně v ulicích, zpívané tisíci lidmi. 
Tyto protesty vedly k tomu, že vláda 
souhlasila se zrušením ústavy z 
Pinochetovy éry, která stále platila. 
Jara tak zůstává inspirací a symbo-
lem odporu proti útlaku a nesprave-
dlnosti.

Pocházel z našeho kraje.

Sigmund Freud, narozený 6. května 
1856 v Příboře, byl rakouský lékař-
-neurolog, psycholog a zakladatel 
psychoanalýzy. Pocházel z německy 
mluvící židovské rodiny z Hali-
če. Během jeho dětství se rodina 
přestěhovala do Vídně, kde Freud 
strávil většinu svého života, až do 
své emigrace do Londýna krátce 
před smrtí, kde zemřel 23. září 1939. 
Emigroval kvůli vzestupu nacismu.

Freud vyvinul psychoterapeutic-
kou metodu založenou na volných 
asociacích pacienta, vytvoření 
přenosového vztahu s ním a na 
interpretaci jeho promluv, snů, pře-
nosových emocí a odporu během 
terapie. Kolem této terapeutické 
techniky vybudoval rozsáhlý teore-

tický systém, který zkoumal člověka 
z psychologického, filozofického a 
antropologického hlediska.

Jeho teoretický systém zahrnuje 
několik větví, mezi nimi pudovou 
teorii, která zkoumá libido, vývojo-
vá stadia libida, narcismus a pud 
smrti. Dále rozpracoval tzv. první 
topiku, která zahrnuje přání, výklad 
snů, oidipovský komplex, nevědo-
mí, předvědomí a vědomí, a tzv. 
druhou topiku, která zkoumá ego, 
superego a id. Freud také věnoval 
velkou pozornost kultuře a nábo-
ženství.

Sigmund Freud byl třetím nejcito-
vanějším psychologem 20. století, a 
jeho práce a teorie pokračují v ovliv-
ňování mnoha oblastí psychologie. 
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Mnichovská dohoda, známá také 
jako Mnichovská zrada či Mnichov-
ský diktát, byla dojednána 30. 9. 
1938. Svým podpisem ji stvrdili 
zástupci Německa, Velké Británie, 
Itálie a Francie. Naši zástupci pozvá-
ni nebyli; rozhodovalo se o nás bez 
nás.

Československo bylo nuceno ode-
vzdat své pohraničí - Sudety - Ně-
mecku. 

Ztratili jsme svá opevnění, průmysl, 
mnoho lidí i své domovy a majetek.

Slib, že to bude Německu stačit, 
stejně nebyl dodržen a v dalším roce 
dochází k celkovému obsazení naší 
země. Proto je velmi nepochopitelné 
tvrzení, že naše pohraničí německé 
obyvatelstvo skutečně potřebuje.

Budeme tedy vítat zpět potomky 
těch, kteří naše lidi z pohraničí vyhá-
něli?

MNICHOVSKÁ DOHODA

Rudolf Jasiok, hrdina našeho regio-
nu, se narodil 8. února 1919 v Dolní 
Suché, dnes části města Havířova. 
Koncem září si připomínáme jeho 
úmrtí, a proto je důležité připome-
nout si jeho příběh a odkaz. V době 
hospodářské krize se rodina odstě-
hovala za prací do Sovětského svazu, 
kde Rudolf absolvoval desetiletou 
školní docházku a nastoupil na prů-
myslovku.

Po napadení SSSR Německem se 
přihlásil jako jeden z prvních do sa-
mostatné Československé vojenské 
jednotky. Byl velmi svědomitý a měl 
pěkný vztah k lidem. Jako velitel 
tanku a jedním z nejúspěšnějších 
tankových velitelů 1. českosloven-
ského armádního sboru, se probo-
joval až do blízkosti našich hranic a 

zúčastnil se mnoha bojů během dru-
hé světové války. Bohužel, 30. září 
1944 u vesnice Zyndranowa v Pol-
sku, když se snažil překročit hranici 
Československa se svým tankem 
T-34/76123, padl. Jeho ostatky byly 
pohřbeny na vojenském hřbitově v 
Dukelském průsmyku.

V roce 1969 byl jmenován hrdinou 
ČSSR in memoriam. Obdržel řadu 
vysokých vyznamenání, ačkoliv se 
do vlasti již nikdy nevrátil. V našem 
regionu však jeho jméno ještě žije. 
Nese ho základní škola v Havířově 

- Suché, kde je ve vestibulu umís-
těna pamětní deska. Ke této desce 
pravidelně kladou květiny členky 
Havířovského Levicového klubu žen 
Františky Jasiokové – jméno matky 
Rudolfa Jasioka.

Kpt. Rudolf JASIOK
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Den horníků byl oficielně vyhlášen 9. 9. 1949 u příležitosti sedmistého 
výročí vydání Jihlavského horního řádu, nejstaršího sepsaného souboru 
hornických norem na celém světě. Byl to svátek k uctění těžké a nebez-
pečné práce při dobývání „černého zlata“.

V našem regionu to býval skutečně velký den s bohatým kulturním pro-
gramem. I dnes se ještě někde konají oslavy a vzpomínkové akce, což si 
horníci určitě zaslouží.

DEN HORNÍKŮ
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NA CO SI VZPOMENEME V ZÁŘÍ

1. 9.  Přepadení Polska - začátek 2. světové války 1939
7. 9.  Den otevřených dveří českých památek
8. 9.  Popraven národní hrdina Julius Fučík 1943
9. 9.  Den horníků od 1949
14. 9.  Zemřel náš první prezident T. G. Masaryk 1937
21. 9.  Den tisku, rozhlasu, televize - první oficielní vydání Rudého  
 práva 1921
 Světový den míru - připomíná ukončení všech válek
28. 9.  Den české státnosti od 2000
 výročí: zavražděn sv. Václav 935 (929)
 V. Jagellonský se stává českým králem 1479
 Dokončena stavba chrámu sv. Víta v Praze 1929
30. 9.  Výročí Mnichovské zrady 1938
 Padl hrdina našeho regionu Rudolf Jasiok 1944


